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گزارش کمیسیون بهداشت مجلس درباره بررسی 
عملکرد وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
در نحوه اجرای »طرح دارویاری« توسط سخنگوی 
این کمیسیون قرائت شدکه در ادامه نمایندگان 
مجلس در جلسه علنی دیروز به  بررسی و عملکرد 
وزارت بهداشــت در خصوص نحوه اجرای طرح 

دارویار پرداختند.
روح الامینی: طرح دارویاری مورد تأیید قاطبه 

کمیسیون بهداشت است
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس نیز در ادامه تأکید 
کرد:  پرداخت بدهی بنگاه های مرتبط، تشکیل قرارگاهی بالاتر 
از وزرا و عدم دست اندازی به پول ها و اعتبارات تخصیص یافته 
برای اجرا از جمله شروطی است که برای استمرار اجرای طرح 

دارویاری الزامی است.
 عبدالحســین روح الامینی بیان کرد: طــرح دارویاری مورد 
رضایت و تأیید قاطبه کمیسیون بهداشت مجلس است اما ما 
ملاحظاتی را داریم که در روند اجرای این طرح باید مورد توجه 
قرار گیرد. در وهله اول شــرط اجرایی شدن این طرح پرداخت 
بدهی طولانی مدت به بنگاه هــای مرتبط نظیر داروخانه ها، 
بیمارســتان ها و دانشگاه ها بود که در دو هفته گذشته تلاش 
خوبی از ســوی بیمه ها به ویژه بیمه نیروهای مسلح و تأمین 

اجتماعی صورت گرفته است.
وی در ادامه اظهار کرد: از سوی دیگر برای استمرار اجرای این 
طرح باید قرارگاهی برای اجرایی شدن آن شکل گیرد. نیازمند 
است رئیس جمهور افراد یا قرارگاهی را بالاتر از وزرا برای اجرای 

این طرح تعیین کند.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
از سوی دیگر عدم دست اندازی به بودجه و اعتباراتی که برای 
اجرای این طرح تخصیص داده می شود از نکات حائز اهمیت 
می باشــد. از سوی دیگر این طرح فرصت گرانبهایی برای پر 
کردن چاله های نظام سلامت و تشکیل طرح هایی نظیر پزشک 
خانواده، نسخه الکترونیکی و پرونده الکترونیکی است. از سوی 
دیگر باید در راستای این طرح به سمت نوسازی تجهیزات و 

ملزومات پزشکی و صنایع دارویی حرکت کرد.
خاتمی: پاشنه آشیل اجرای طرح دارویاری نحوه 

برخورد سازمان برنامه و بودجه است
این عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس تأکید کرد: پاشنه 
آشیل اجرای طرح دارویاری تخصیص اعتبارات لازم از سوی 
سازمان برنامه و بودجه می باشد، در غیر این صورت مشکلات 

در حوزه دارو تشدید می گردد.
سیدمرتضی خاتمی گفت: دولت با استفاده از مصوبه مجلس 
اقدام به تغییر سیاست  ارزی در خصوص داروهای تولید داخل 
کرده است. علیرغم اصلاح قیمت مقرر شده تا سهم بیمه شده 
نسبت به قبل تغییری نکند. در مرحله اجرا مشکلاتی را شاهد 

هستیم که امیدواریم با تدابیر اتخاذ شده مرتفع گردد.
وی در ادامه اظهار کرد:  بنده معتقدم پاشنه آشیل طرح دارویاری 
نحوه برخورد سازمان برنامه و بودجه با بیمه گرها می باشد. با 
وجود زیان انباشته در صورت عدم پشتیبانی مالی بیمه ها قادر 

به انجام تعهدات خود نخواهند بود. از سوی دیگر داروخانه ها به 
سرمایه در گردش بیشتری نیاز دارد.

این عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در ادامه تصریح 
کرد: از رئیس جمهور و سازمان برنامه و بودجه انتظار می رود 
جهــت اجرای بهتر این طرح به تعهدات مندرج در تبصره ۱۸ 
قانون بودجه در بخش دارو توجه کرده و اعتبارات را تخصیص 
دهد. در غیر این صورت مشکلات دارویی بیشتر از قبل خواهد 
شد. همچنین آحاد جامعه باید تحت پوشش کامل بیمه ای قرار 
گیرد. فراهم شدن بستر نسخه الکترونیکی از دیگر مواردی است 

که باید به آن توجه گردد. 
احمدی: شاهد کمبود دارو و قاچاق آن هستیم

نماینده رشت در مجلس  نیز گفت: شاهد کمبود دارو و قاچاق 
آن هستیم؛ دارو در داروخانه نیست و بعد در بازار آزاد با قیمت 

گزاف به فروش می رسد.
 محمدرضا احمدی  گفت: اکنون شاهد قاچاق داروها هستیم. 
مردم در مراجعه به داروخانه ها با نبود دارو مواجه می شــوند 
حال اینکه همان داروها در بازار با قیمت گزافی خرید و فروش 
می شود؛ این یعنی اینکه دارو هست اما دست هایی پشت پرده 
وجود دارد.وی با بیان لینکه قیمت سرسام آور داروها و تجهیزات 
پزشکی مردم را اذیت می کند، افزود: بیمار در بیمارستان های 
دولتی با بیمه پذیرش می شــود اما مــردم را مجبور به خرید 
تجهیزات پزشکی از بازار آزاد آن هم با قیمت گزاف می کنند.
این نماینده مجلس خاطرنشــان کرد: اجرای طرح دارویاری 
در صورتی خوب اســت که بتواند مانع از کمبود قاچاق دارو و 
ساماندهی قیمت ها شود اما اینگونه نیست؛ یکی از نمونه ها 
معطل شدن مردم در مراجعه به داروخانه ها با قطع شدن اینترنت 
است. وزارت بهداشت باید در این زمینه تدبیری بیندیشد. احمدی 
در پایان گفت: چه راهکاری برای حمایت از بیش از ۷ میلیون 

نفر فاقد بیمه وجود دارد؟ ما در بیمه سلامت موفق نبودیم پس  
باید طرح دارویاری به گونه ای اجرا شود که مردم آسیب نبینند.
پاک مهر: طرح دارویاری به معنای حذف پرداخت 

یارانه نیست
در ادامه عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس نیز تأکید 
کرد: طرح دارویاری در راستای حمایت از مصرف کننده بوده و 
می تواند موفق باشد اگر به درستی اجرایی شده و نظارت دقیقی 
بر آن اعمال گردد. به گزارش ایسنا، سیدمحمد پاک مهر بیان 
کرد:  طرح دارویاری در راســتای کنار زدن رانت و اختلاس در 
حوزه دارو می باشد و به حفظ منافع ملی کمک کرده و نتیجه آن 
هدفمندسازی و مردمی کردن یارانه ها است. طرح دارویاری به 
معنای حذف پرداخت یارانه نیست بلکه به معنای تداوم پرداخت 
یارانه در حوزه دارو می باشد. اما به جای آنکه یارانه در اول زنجیره 
پرداخت گردد به انتهــای زنجیره یعنی مصرف کننده واقعی 
تخصیص می یابد.نماینده مردم بجنورد در ادامه اظهار کرد:  طرح 
دارویاری یک طرح موفق است اگر به درستی اجرایی شده و بر 
آن نظارت گردد. قطعا در راستای حمایت از بیماران گام برداشته 
خواهد شد. پولی که بیمار بابت دارو پرداخت می کند قبل و بعد 
از اجرای این طرح تغییری نخواهد کرد بلکه به تناسب گرانی 

داروها، سازمان های بیمه گر پول آن را پرداخت می کنند.
پاک مهر گفت: برای مدیریت ادامه این طرح باید به چند نکته 
توجه شود؛ یکی بحث تأمین نقدینگی داروخانه ها است. مسئله 
بعدی بدهی سازمان های بیمه گر است که باید به داروخانه ها 
پرداخت شــود. همچنین بالغ بر هشت میلیون نفر فاقد بیمه 
هستند که باید به سرعت بیمه شوند. نسخه و پرونده الکترونیکی 
هم باید اجرایی گردد. بیماری که نسخه الکترونیکی نداشته 
باشد نمی تواند از این طرح استفاده کند. فاز دوم این طرح که در 
خصوص داروهای خارجی می باشد گام مهم تری است و باید به 

شکل دقیق تری اجرایی گردد.
نیک بین: داروخانه های دولتی دارو قاچاق می کنند

حجت الاســلام جواد نیک بین نیز در صحن علنی مجلس 
گفت: از آنجا که می ترســم طــرح دارویار مثل طرح تحول 
سلامت زهرمار مردم بشود با اجرای بدی که آن طرح داشت، 
معتقدم باید اخطار اصل ۲۹ قانون اساسی را هشدار بدهم که 
اتفاقات بدی در راه اســت.طرح تحول سلامت می خواست 
جلوی زیرمیزی را گرفته و کارهای درمانی را درست کند. آیا 
درســت کرد؟ زیرمیزی کم شد یا بیشتر شد؟ کمترین قاچاق 
برای ۹۳ درصد داروخانه های خصوصی اســت. باید ســامانه 

داروخانه های خصوصی را در داروخانه های دولتی پیاده کنیم.
قالیباف: یارانه دارو به هیچ عنوان حذف نمی شود

رئیس مجلس شورای اسلامی  نیزبا تاکید بر اینکه یارانه دارو 
به هیچ عنوان حذف نمی شود، گفت: الان یارانه دارو از طریق 
شرکت های بیمه گذار در اختیار بیماران قرار می گیرد؛ به هیچ 
عنوان ارز دارو حدف نمی شود و نه قانونگذار و نه دولت چنین 

سیاستی را ندارند و نخواهند داشت.
به گزارش ایسنا، قالیباف در جلسه علنی دیروز مجلس  در انتها 
و  پس از طرح اظهارات تعدادی از اعضای کمیسیون بهداشت 
و همچنین وزیر بهداشت طی سخنانی با تاکید بر اینکه موضوع 
دارو موضوعی اساسی در کشور است، گفت: متاسفانه در حوزه 
دارو و یارانــه ها یک غلط مصطلحی مطرح و همه جا گفته 
می شود که »حذف ارز ترجیحی«؛ درحالی که این غلط ترین 

حرف ممکن است که مطرح می شود.
وی تاکید کرد: در خصــوص دارو و یارانه ها به هیچ عنوان 
ارزی که پرداخت می شده، حذف نمی شود و در حقیقت اتفاقی 
که افتاده این اســت که یارانه ها به طور مستقیم به خود افراد 
داده می شود. بنابراین الان یارانه دارو از طریق شرکت های بیمه 

گذار در اختیار بیماران قرار می گیــرد. به هیچ عنوان ارز دارو 
حدف نمی شود و نه قانونگذار و نه دولت چنین سیاستی را ندارند 
و نخواهند داشت.رئیس مجلس با بیان اینکه ضمانت اجرای 
طرح دارویاری منوط به هوشمند سازی است، خاطرنشان کرد: 
اگر هوشمندسازی در اجرای طرح دارویاری رخ ندهد مطمئناً 
در آنجا هم مردم اذیت می شوند و هم افرادی که فاسد بودند 
و در ارزهای دارو منفعت می بردند، مجدداً در این جا به صورت 
ریالی منفعت خواهند برد.قالیباف با تاکید بر لزوم تکمیل پرونده 
الکترونیک سلامت ایرانیان گفت: اهمیت پرونده الکترونیک 
ســلامت ایران به اندازه اجرای طرح دارویاری مهم است و ما 

در مجلس پیگیر این موضوع خواهیم بود.
وی با اشــاره به شرایط اجرای طرح دارویاری اظهار کرد: اگر 
کسی در کشور تحت پوشش بیمه ها قرار نگیرد امکان استفاده 
از طرح دارویاری را ندارد، بنابراین نباید هیچ ایرانی وجود داشته 
باشــد که تحت پوشش بیمه های پایه نباشد. در این زمینه از 
وزارت بهداشــت و دولت تشکر می کنم که از پنج میلیون و 
سیصد هزار نفری که تحت پوشش بیمه قرار نداشتند حدود 
پنج میلیون و نــود و دو هزار نفر تا پایان خرداد ماه به صورت 
غیرحضوری تحت پوشش بیمه قرار گرفتند. بااین وجود پیش 
بینی می شود که به جز این افراد حدود ۵ - ۶ میلیون نفر دیگر 
همچنان تحت پوشش بیمه نباشند که باید برای این موضوع 
نیز واژه اندیشی کنیم چراکه این افراد نیز به هر حال باید تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند وگرنه با مشکل افرایش قیمت دارو 

مواجه خواهند شد.
رئیس مجلس با بیان اینکه تجربه اجرای طرح تحول سلامت 
تابلویی تمام مقابل چشــمان ما اســت، تاکید کرد: از وزارت 
بهداشت به دلیل نقاط قوت طرح تحول سلامت تشکر می کنیم 
اما این طرح نقاط ضعف بسیاری نیز داشت که چنانچه آن ضعف 
ها در طرح دارویاری تکرار شود هزینه های اضافه از بیت المال 

می شود.
قالیباف همچنین با اشاره به مدت زمان انتقال پول از بیمه ها 
به داروخانه ها در طرح دارویاری خاطرنشان کرد: امروز حداقل 
۵ - ۶ ماه طول می کشــد تا پــول از بیمه ها به داروخانه ها 
منتقل شود؛ سازمان برنامه و بودجه و وزارت بهداشت توجه کنند 
که  نباید پول مربوط به بیمه دارو صرف هزینه های دیگری 
که در قانون نیز پیش بینی شده است شود، به تعبیری باید پول 
مربوط به دارو پول رنگی باشد یعنی پولی که بصورت ماهانه 
توسط سازمان برنامه و بودجه داده می شود، به صورت برخط 
به داروخانه ها برود تا مشکلی که امروز در تاخیر پرداخت پول 

داروخانه ها وجود دارد، ایجاد نشود.
وی با تاکید بر لزوم وجود شفافیت در تخصیص ارز واردات دارو 
و مواد اولیه مورد نیاز شرکتهای تولید کننده دارو در کشور گفت: 
روزانه داروهایی اصلی و برخی مواد اولیه اصلی مورد نیاز را به 
صورت ارزی خریداری و وارد می کنیم و در اختیار شرکت های 
تولیدی می گذاریم؛ در این موضوع نظارت دقیق بر تخصیص 
ارز و تولید دارو از موضوعات بسیار مهم و جدی است که هم 
وزارتخانه و هم بانک مرکزی باید به آن توجه کنند تا مردم دیگر 

در حوزه سلامت در تامین دارو دچار مشکل نباشند.

عملکرد وزارت بهداشت در اجرای طرح دارویار در مجلس بررسی شد

طرح دارویار، یاور مردم؟!
سخنگوی سازمان انرژی اتمی:

 دستور راه اندازی صدها سانتریفیوژ جدید 
و پیشرفته صادر شد

سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: دستور راه اندازی و تزریق گاز به صدها 
ماشین سانتریفیوژ از جمله ماشین های پیشرفته در راستای اجرای قانون 
اقدام راهبردی صادر شده و این موضوع قبلا به اطلاع آژانس رسیده است.

به گزارش بازار، بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت:  عصر دوشنبه دستور 
راه اندازی صدها ماشین سانتریفیوژ به همکاران ما داده شد. از انواع ماشین های سانتریفیوژ از 
جمله IR۱ و ماشین های پیشرفته از جمله ماشین IR۶.وی افزود: در واقع این کار در راستای 
اجرای قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران صورت می گیرد 
و همین طور در راستای رسیدن به حداقل میزان غنی سازی ۱۹۰ هزار سو که کف نیاز کشور 
است. در این خصوص نیز به آژانس بین المللی انرژی اتمی اطلاع رسانی شده است.کمالوندی 
یادآور شد: ما این ماشین ها را نصب کرده بودیم که از جمله آنها ۵۰۰ ماشین IR۶ است که 
شروع عملیات بهره برداری پروسه ۱۰ الی ۱۵ روزه است که امروز به این ها گاز تزریق می شود 
و قبلا هم به آژانس اطلاع رســانی شده اســت و این گام در راستای رسیدن به ۱۹۰ هزار 
سو صورت می گیرد.سخنگوی سازمان انرژی اتمی بیان کرد: در گذشته هم اقدامات متعددی 
صورت گرفته به خصوص در ارتباط با رسیدن به یک هزار ماشین IR۶ که با این اقدام کاری 
که مجلس از ما خواسته بود برای راه اندازی یک هزار ماشین IR۶ و تزریق و بهره برداری از 
آن را به مرحله پایانی می رسانیم. ماشین های دیگر هم در دست اقدام است و اطلاع رسانی لازم 

به آژانس صورت گرفته است.

ذوالنوری در نطق میان دستور خطاب به رئیس جمهور:
 یک چهارم فرصت خدمت شما گذشت؛
 آیا به یک چهارم اهدافتان رسیده اید؟

عضو کمیسیون امنیت مجلس خطاب به رئیس جمهور گفت: یک چهارم 
فرصت خدمت شما گذشت آیا یک چهارم اهدافی که باید طی کنید وصول 

شده است و به آن رسیده اید؛ فرصت ها مانند ابر می گذرد.
به گزارش ایلنا، مجتبی ذوالنوری در صحن دیروز مجلس در نطق میان دستور خود با تسلیت 
به مناسبت ماه محرم خطاب به رئیس و هیات رئیسه مجلس، گفت: اگر پای صحبت تک تک 
نمایندگان بنشینید جز اندکی شاید رضایت وجدانی از حضورشان در مجلس نداشته باشند زیرا 
نقشی از مجلس در حل مشکلات عمیق جامعه نمی بییند و هر روز در حوزه انتخابیه با انتقاد و 
پرخاش مردم روبرو هستند اما تاثیری در حل مشکلات آنها در کارشان نمی بینند.ذالنوری افزود: 
نمایندگان مجلس ارزشی، انقلابی و دلسوز هستند ولی به مثابه دانه های پراکنده یک تسبیح 
هستند و هیات رئیسه باید به عنوان نخ اتصال و انسجام کارآمدی لازم را به مجلس بدهد و نقش 
لازم را ایفا کند؛ امروز کدام برنامه و طرح مشترک بین مجلس و دولت به عنوان میثاق مشترک 
وجود دارد که ما بر اساس آن مطالبه گری و مشکلات مردم را پیگیری کنیم.نماینده مردم قم در 
مجلس یازدهم ادامه داد: امروز می بینیم طرح رتبه بندی معلمان نیمه کاره است و با وجود گذشت 
۵ ماه از سال هنوز هم تکلیف حقوق بازنشستگان مشخص نیست؛ جراحی اقتصادی و حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی در نهاده های دامی  جای تشکر دارد و امری ضروری است اما مجلس نقش 
خودش را در کنترل دولت برای اینکه به کمرهای خمیده مردم فشار وارد نشود ایفا نکرد؛ مجلس 
چه نقشی در این رابطه ایفا کرده است؟وی یادآور شد: گناه تک تک نمایندگان چیست؟ آیا شرکت 
رئیس مجلس در شورای عالی هماهنگی اموراقتصادی به معنای تعامل مجلس و دولت است؛ 
امروز کدام برنامه ای که در این شورا مطرح می شود با نمایندگان ملت به اشتراک گذاشته و در 
مورد آنها همفکری و هماهنگی می شود و گزارش کدام موضوع از آنجا به مجلس می رسد؟عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس افزود: ما چه نقشی در حل مشکلات مردم داریم؟ 
آیا این مشکلات راه برون رفت دارد یا خیر و اگر دارد چه همفکری و هماهنگی بین مجلس و 
دولت وجود دارد؟ چه کسی باید این زمینه را فراهم کند.ذالنوری خطاب به رئیس جمهور، تصریح 
کرد: تحرک، روحیه انقلابی و منش شما موجب تشکر است اما امروز حرکت دولت مانند حرکت 
کسی است که روی تردمیل می دود و مسافتی طی نمی شود؛ امروز نقطه ) الف ( و ) ب ( شما 
کجاست که ارزیابی کنیم پیشرفتی در امور اتفاق افتاده یا خیر؟ آقای رئیس جمهور! یک چهارم 
فرصت خدمت شما گذشت آیا یک چهارم اهدافی که باید طی کنید وصول شده است و به آن 
رسیده اید؟ فرصت ها مانند ابر می گذرد.نماینده مردم قم در مجلس یازدهم تصریح کرد: امروز 
کیست که نداند فساد سیستمی بانکی و قاچاق کمر اقتصاد کشور را شکسته است؛ کدام قرارگاه 
شما برای رفع این مشکلات فعال هستند؟ آقای رئیس جمهور؛ تولید را فعال و جوان افسرده را 
مشغول کار کنید؛ جوان درآمد مکفی داشته باشد مشکل ازدواج و فرزندآوری و جمعیت حل می 

شود.وی تمرکز بر ابرمشکلات کشور را از ضروریات کار دولت دانست که باید به آن توجه کند.

 صباغیان: تغییر تاریخ مصرف و تولید کالاها
 بازی با جان مردم است

نماینده بافق و مهریز در مجلس گفت: مردم گران فروشی و کیفیت نامطلوب کالاها 
را تحمل می کنند اما تغییر تاریخ مصرف و تولید کالاها بازی با جان مردم است.

به گزارش ایسنا، محمدرضا صباغیان در جلسه علنی دیروز مجلس در تذکری گفت: لازم 
است از مواضع اصولی و مقاومت وزارت خارجه و سازمان انرژی اتمی در برابر زیاده خواهی های 
غرب به ویژه آمریکا تشکر کنم ان شاءالله نتیجه خواهد داد. ما به  همه تعهدات برجامی عمل 
کردیم؛ بدانید هرچه جلوی حکومت های قلدر و افراد زورگو کوتاه بیاییم گستاخ تر خواهند شد، 
محکم بایستید خداوند هم یاری خواهد کرد.وی اضافه کرد: اگر همه جناح ها و گروه ها تدبیر 
می کردند که سیاست های جهانی تغییر کند نمی توانستند اما یک حرکت روسیه اوضاع را به 
نفع کشورهای مظلوم از جمله ایران تغییر داد. باید به خداوند بزرگ تکیه و مشکلات داخلی و 
ضعف های خود را برطرف کنیم.صباغیان در تذکری دیگر گفت: مردم گران فروشی و کیفیت 
نامطلوب کالاها را تحمل می کنند اما تغییر تاریخ مصرف و تولید کالاها بازی با جان مردم است.

سومین کارت زرد مجلس به کابینه سیزدهم
نمایندگان مجلس پس از استماع توضیحات وزیر ورزش در خصوص عدم 
اجرای قانون شرح وظایف و اختیارات وزارت ورزش و جوانان از پاسخ های 

سجادی قانع نشدند.
به گزارش اقتصادآنلاین، نمایندگان در جلسه علنی دیروز مجلس در جریان بررسی سوال احمد 
راستینه هفشجانی نماینده شهرکرد، بن و سامان و تعدادی دیگر از نمایندگان از حمید سجادی 
وزیر ورزش و جوانان، پس از عدم اقناع نماینده مذکور، از پاسخ های وزیر با ۱۱۲ رأی موافق، 
۱۲۰ رأی مخالف و ۳ رأی ممتنع از مجموع ۲۴۳ نماینده حاضر در جلسه از توضیحات وزیر قانع 

نشدند تا سومین کارت زرد مجلس به دولت سیزدهم نصیب وزیر ورزش شود.
سیدمجتبی محفوظی عضو هیأت رئیسه کمیسیون فرهنگی مجلس متن سوال را به شرح 
زیر قرائت کرد: در اجرای ماده )۲۰۷( آیین نامه داخلی مجلس، سؤال فوق در جلسه رسمی روز 
سه شنبه مورخ ۳۱ خرداد ماه ۱۴۰۱ کمیسیون با حضور نمایندگان عضو کمیسیون، نماینده 
سؤال کننده و وزیر مطرح و پس از استماع اظهارات طرفین و نظر به عدم اقناع نماینده سؤال 
کننده از پاسخ های ارائه شده وزیر، کمیسیون قلمرو سؤال را ملی تشخیص داده و مستند به بند 
)۳( ماده )۲۰۷( آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی، گزارش سؤال جهت اعلام وصول 
در اولین جلسه علنی ارسال می شود.وی افزود: قانون شرح وظایف و اختیارات وزارت ورزش و 
جوانان پس از دوازده سال از تشکیل این وزارتخانه در شهریور سال ۹۹ به تصویب رسید و بر 
اساس قانون حداکثر شش ماه پس از تصویب این قانون باید آیین نامه اجرایی آن نوشته می شد 

که متاسفانه تا کنون ارایه نشده است.

اطلاعیه اتاق اصناف در خصوص موج هفتم کرونا؛
 واحدهای صنفی خاطی از پروتکل های کرونا 

پلمب می شوند
اتاق اصناف ایران پیرو شــیوع مجدد کرونا در اطلاعیه ای از اصناف خواست تا با 
افزایش مسئولیت پذیری اجتماعی در رعایت پروتکل های بهداشتی موجب قطع 

زنجیره انتقال این ویروس منحوس در جامعه شوند.
به گزارش اقتصاد آنلاین، اتاق اصناف ایران اعلام کرد: با عنایت به افزایش قابل توجه آمار رســمی 
مبتلایان به ســویه جدید کرونا و متأسفانه افزایش مرگ ومیرها، بر اساس پیش بینی وزارت بهداشت 
می توان کشور را در آغاز درگیری موج هفتم این ویروس دانست. آمار فزاینده مبتلایان موجب شده بار 
دیگر بیمارستان ها در حال پرشدن از بیماران کرونایی باشد. بدون تردید تنها راه برون رفت از شرایط فعلی 
تمرکز دوباره بر رعایت دستورالعمل ها و رویه های صادره ستاد ملی مبارزه با کرونا است و حفظ سلامت 
عموم مردم و خانواده بزرگ اصناف در گرو اجرای بهینه این دســتورالعمل ها و برخوردهای قانونی با 
متخلفان خواهد بود؛ بنابراین لازم است ضمن تأکید بر دریافت دوز سوم و در موارد لزوم دوز یادآور واکسن 
کرونا، استفاده از ماسک و رعایت سایر پروتکل های بهداشتی در واحدهای صنفی نیز در دستور کار تمامی 
اتاق ها و اتحادیه های صنفی قرار  گیرد.متأسفانه میزان رعایت پروتکل ها در میان مردم و کسب وکارها 
هم اکنون به پایین ترین حد خود رسیده و با مقداری همراهی در این برهه زمانی حساس می توان کمک 
نمود تا دولت مجبور به اعمال محدودیت های دوباره برای فعالان صنفی نشود که قطعاً موجب ضرر و 
زیان مضاعف در کسب وکارها خواهد گردید.اتاق اصناف ایران ضمن تقدیر از تلاش ها، همکاری ها و 
اقدامات مؤثر و ارزشمند کلیه رؤسای اتاق ها و اتحادیه های صنفی کشور، از خانواده بزرگ اصناف کشور 
انتظار دارد تا با افزایش مسئولیت پذیری اجتماعی در رعایت پروتکل های بهداشتی موجب قطع زنجیره 
انتقال این ویروس منحوس در جامعه و حافظ جان و مال خود و خانواده و همشهریان عزیز گردند.بدیهی 
است اتاق ها و اتحادیه های صنفی نیز با تشدید بازرسی، نظارت و برخورد قاطع و پلمب واحدهای اندک 

خاطی، موجب ضمانت در اجرای بیش ازپیش رعایت پروتکل های بهداشتی خواهند بود.

اخبار کوتاه 

پس از اجرای سیاســت تغییر نحوه تخصیص ارز ترجیحی، 
نمایندگان معتقدند شرطی که برای حذف ارز ترجیحی گذاشته 
بودند یعنی بازگشت قیمت ها به شهریور ۱۴۰۰ رعایت نشده 
است. دولت نیز با ارسال لایحه ای خواستار اصلاح قانون بودحه 
۱۴۰۱ و حذف این شــرط از متن شده اســت. فارغ از اینکه 
نمایندگان با لایحه دولت موافقت می کنند یا خیر، چرا شــرط 

مجلس نادرست و غیرممکن بوده و نمی توان آن را عملی کرد؟
به گزارش اقتصادآنلاین پس از موافقت مجلس با تغییر شــیوه تخصیص ارز 
۴۲۰۰تومانی، دولت مکلف شد تنها در صورتی بتواند این سیاست را عملی کند 
که قیمت کالاهایی که تخصیص ارز ترجیحی به آن ها حذف شده از قیمت های 

شهریور ۱۴۰۰ بالاتر نرود.
موضوعی که انتقادات بسیاری را برانگیخت و تحقق آن با توجه به روند افزایشی 
تورم موجود در کشور و همچنین تبعات مقطعی و اجتناب ناپذیر حذف ارز ترجیحی 

بر روی افزایش قیمت ها غیرممکن به نظر می رسید.
با این حال نمایندگان مجلس کمی بعد از اجرای سیاست جدید دولت و افزایش 
قیمت ها شروع به انتقاد از عملکرد دولت کرده و در نطق ها و مصاحبه های مختلف 
اعلام می کردند که دولت باید حتما شرط بازگشت قیمت ها به شهریور ۱۴۰۰ را 
رعایت کند؛ انتقاداتی که هنوز هم ادامه دارد.اما در این بین دولت با ارسال لایحه ای 
جدید به مجلس برای اصلاح قانون بودجه قصد دارد قید بازگشت قیمت ها به 
شهریور ۱۴۰۰ را از متن قانون  بودجه حذف کند.در همین رابطه احسان ارکانی، 
عضو کمیسیون بودجه مجلس درباره آخرین وضعیت لایحه ارسالی دولت به 
مجلس به خبرنگار اقتصادآنلاین گفت: این لایحه به دست ما رسیده و مشغول 
بررسی آن هستیم.وی ادامه داد: زمانی که آقای میرکاظمی، رییس سازمان برنامه 
و بودجه به عنوان نماینده دولت در مجلس حضور پیدا کرده و اصرار داشت که 
با حذف ارز ترجیحی موافقت کنیم؛ مجلس چندان موافق این موضوع نبود. وی 
افزود: هر چند ما معتقد بودیم که ارز ترجیحی مشکلات و فساد بسیاری را ایجاد 
کرده اما در مجموع نمایندگان عقیده داشتند زیرساخت های لازم برای حذف ارز 

ترجیحی فراهم نیست و باید دست نگه داشت.
به گفته ارکانی مجلس به اصرار میرکاظمی این تصمیم را پذیرفت اما شرطی 
گذاشت مبنی بر اینکه در صورت حذف، افزایش قیمت ها به گونه ای جبران شود 
که مردم برای این کالاهای اساسی قیمتی بالاتر از قیمت شهریور ۱۴۰۰ پرداخت 
نکنند و الزام قانون این است.این نماینده مجلس افزود: حال با توجه به اینکه رعایت 

این الزام قانونی برای دولت بار مالی دارد و با کمبود منابع مواجه است این لایحه را 
فرستاده تا این تکلیف برداشته شود اما به نظر من در نهایت مجلس با آن موافقت 
نخواهد کرد.اما باید به این نکته توجه کرد که همانطور که پیش از این بارها به آن 
اشاره شده بود تعیین دستوری قیمت ها و نگه داشتن آن ها در بازه زمانی خاص، 
هرگز نتوانسته موفقیت آمیز باشد. اینکه با حذف ارز ترجیحی قیمت برخی کالاها 
افزایش یافت و شوک مقطعی به اقتصاد وارد شد، امری طبیعی و اجتناب ناپذیر بود. 
همانطور که دیدیم در آمار مربوط به تورم خردادماه نیز این موضوع خود را نشان داد 

اما در تیرماه تورم به روند میان مدت قبلی خود نزدیک شد.
در این بین باید بدانیم که در شرایطی که در اقتصاد ایران میانگین تورم سالانه 
حدود ۴۰درصد است؛ نمی توان انتظار داشت که قیمت ها در شهریورماه ۱۴۰۰ 
متوقف شود. حتی اگر یارانه ثابتی هم برای یک کالا پرداخت شود، اگر اقتصاد 
دچار تورم باشد؛ نمی تواند مانع افزایش قیمت آن کالا شود. بنابراین اگر در چنین 
شرایط تورمی دولت قصد دارد افزایش قیمت کالایی خاص را جبران کند یا باید 
یارانه تخصیصی خود را افزایش دهد که با توجه به کمبود منابع و کسری بودجه 
امری غیرممکن است و درنهایت با افزایش تورم منجر به افزایش قیمت بیشتر 
می شود؛ یا اینکه به سراغ کنترل ریشه ای تورم برود و با مهار آن مانع افزایش شدید 
قیمت ها بشود.تعیین یک زمان مشخص به عنوان مبنای قیمت ها، آن هم زمان 
شروع به کار دولت سیزدهم، نشان می دهد کسانی که این شرط را وضع کردند 
چندان اطلاعی از سازوکار علم اقتصاد ندارند و تصور می کنند که تنها با دستور و 

شرط می توان اقتصاد را مدیریت کرد و به قیمت ها فرمان داد.
شرطی که نمایندگان مجلس برای حذف ارز ترجیحی گذاشتند از ابتدا غیرقابل 
انجام و ادامه تخصیص این ارز نیز غیرممکن بود؛ بنابراین این ادعا که شــرط 
مجلس برای حذف ارز ترجیحی توقف قیمت ها در شهریور ۱۴۰۰ بود، انتظاری 
نادرست و غیرکارشناسی است.درنتیجه حال که دولت تصمیم به حذف یک شرط 
غیرعقلانی و غیرکارشناسی از متن قانون بودجه گرفته باید دید می تواند نمایندگان 

مجلس را با خود همراه کند؟
به نظر می رسد بهتر است مجلس از این اقدام اشتباه خود در زمان تصویب قانون 
بودجه عقب نشینی کند و به اختیار خود اصول اقتصاد را بپذیرد و الا بازارها همانطور 
که تا به الان هم نشان داده اند، باز هم به نمایندگان و هر کسی که تصورات اشتباه 
از اقتصاد دارد، اثبات خواهند کرد که قیمتها نه در قوانین بودجه بلکه بر اساس 
واقعیتهای اقتصادی تعیین می شوند و اگر نمایندگان محترم هم تمایلی به ثبات 

قیمتها دارند باید در قوانین به کسری بودجه دولت مهار بزنند!

رییس کمیسیون عمران اظهار داشت: توجه داشته باشیم قرار 
نیست دولت خانه بسازد، دولت باید نقش راهبری داشته باشد. 
دولت در این پروژه پیمانکار نیست و باید زمین و تسهیلات را 
فراهم کند و مصالح ساختمانی را با قیمت مناسب در اختیار مردم 
بگذارد و سازندگان حمایت کند تا انبوه سازان وارد خانه سازی 
در این پروژه شــوند. اما در حال حاضر دولت خودش در نقش 
پیمانکار وارد شده و این اقدام تخلف است چراکه باعث می شود 

سرعت و کیفیت کار کاهش پیدا کند.
محمدرضا رضایی کوچــی در گفت وگو با ایلنا با انتقاد از نحوه قیمت گذاری 
واحد های نهضت ملی مسکن از سوی دولت اظهار داشت: در حالی که بسیاری از 
متقاضیان آورده اولیه ۴۰ میلیون تومانی را واریز کرده اند و قرارداد ساخت با هزینه 
هر متر۵.۵ میلیون تومان منعقد شده اما امروز هزینه تمام شده ساخت هر متر 
خانه حداقل به ۸ میلیون تومان رسیده  است.وی با بیان اینکه در حال حاضر هیچ 
کسی از قیمت نهایی و انتهای قیمت گذاری واحد های نهضت ملی مسکن خبر 
ندارد، گفت: دولت با پیمانکاران در مقطعی با قیمت ساخت ۵.۵ میلیون تومان 
توافق و قرارداد منعقد کرده اما به طور قطع با توجه نرخ تورم امروز امکان ساخت 
و پایان پروژه با قیمت ۵.۵ میلیون تومان وجود ندارد. ادامه کار با این قیمت های 
باعث می شود پیمانکاران کیفیت واحدها را به شدت کاهش دهند که منجر به 
ایجاد مشکلاتی خواهد شد.رییس کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد: موضوع 
قابل تامل این است که هیچ قیمت مقطوعی از این واحدها به مردم اعلام نشده 
و کسی نمی داند در پایان قیمت واحد ۱۰۰ متری چه قیمتی خواهد داشت. تنها 
چیزی که به متقاضیان اعلام شده این است که فعلا در مرحله اول ۴۰ میلیون 

تومان به عنوان آورده اولیه واریز کنند تا ببینند بعدها چه پیش می آید.
رضایی کوچی ادامه داد : متاســفانه روند ساخت و تحویل پروژه نهضت ملی 
مسکن مبهم است و آینده روشنی ندارد و اگر این روند ادامه پیدا کند دچار مشکل 
می شویم.وی با اشاره به موضوع تامین مالی این پروژه با تهاتر نفت گفت: خبری 

از این پیشنهاد و پیگیری آن نیست و اساسا چیزی از آن درنمی آید.
رضایی کوچی افزود: توجه داشته باشیم قرار نیست دولت خانه بسازد، دولت 
باید نقش راهبری داشته باشد. دولت در این پروژه پیمانکار نیست و باید زمین و 
تسهیلات را فراهم کند و مصالح ساختمانی را با قیمت مناسب در اختیار مردم 
بگذارد و سازندگان حمایت کند تا انبوه سازان وارد خانه سازی در این پروژه شوند. 
اما در حال حاضر دولت خودش در نقش پیمانکار وارد شده و این اقدام تخلف 

است چراکه باعث می شود سرعت و کیفیت کار کاهش پیدا کند.
رییس کمیسیون عمران درباره گزارش پیشرفت از طرح نهضت ملی مسکن 
که وزیر راه و شهرسازی در مجلس ارایه داده،  اظهار داشت: طبق گزارش ارایه 
شده، تا به امروز توانسته اند به اندازه ۲ میلیون واحد مسکونی زمین تامین کنند که 
این اقدام قابل دفاعی است اما دولت باید به فکر ایجاد زیرساخت ها باشد که برای 
این اقدامات تنها منابع مالی آن همان آورده ۴۰ میلیون تومانی مردم است که به 
عبارت دیگربه اندازه ۵ الی ۶ متر واحدها پول جمع آوری شده است. از آنجایی 
که مخاطب این طرح اقشار کم درآمد هستند برای تامین مالی به متقاضیان هم 
نمی توانند فشاری وارد کنند.رضایی کوچی با بیان اینکه رییس جمهوری باید بر 
این اقدام متمرکز شود، گفت: ساخت ۴ میلیون مسکن در سال یکی از مهمترین 
تعهد رییس جمهوری بوده و اگر تا چندماه دیگر شاهد پیشرفت قابل قبولی در 

این پروژه نباشیم صدای منتقدان درمی آید.
رییس کمیسیون عمران با بیان اینکه هماهنگی بین دستگاه ها برای ساخت این 
پروژه وجود ندارد، افزود: متاسفانه بسیاری از وزرا فهم درستی از اهمیت مسکن 
در کشور ندارند و نیاز آن را حس نکردند و این شرایط  باعث شده قانون جهش 
تولید مسکن هم دچار مشکل شود. در شرایطی که تولید مسکن افزایش نیافته 
و خانه های خالی برای اخذ مالیات شناسایی نشدند، طبیعی است که قیمت های 
معاملات مسکن و اجاره بالا برود. وی گفت: در این شرایط از تعیین سقف برای 
نرخ اجاره حمایت می کنم چراکه راهی نداریم. البته در این بین عده ای نسبت به 
تعیین سقف ۲۵ درصدی معترض هستند و مدعی هستند که در شرایط تورم 
۵۰ درصدی، سقف ۲۵ درصدی افزایش اجاره کفاف نمی دهد اما باید این را هم 
در نظر بگیریم که حقوق کارمندان هم فقط ۱۰ درصد افزایش یافته است و مردم 
دیگر توان پرداخت اجاره را ندارند.وی با بیان اینکه اساســا تامین مسکن جزو 
وظایف حاکمیت است، گفت: هر چند تعیین سقف اجاره تصمیم درستی است اما 
ضمانت اجرایی آن بسیار اهمیت دارد و قضات باید ملزم شوند که این مصوبات 
را به اجرا برسانند. البته شورای حل اختلاف هم اعلام کرده که از این مصوبات 
به نفع مستأجران حمایت خواهند کرد.رضایی کوچی تاکید کرد: در نهایت راهکار 
اصلی همان تولید مسکن است اما وزیر راه و شهرسازی هم می گوید پولی برای 
ساخت مسکن ندارد و تامین منابع مالی کُند پیش می رود که درست هم است. 
وقتی موضوع را در دولت پیگیری می کنیم هر مسئولی بهانه ای می آورد. معتقدم 
رییس جمهوری باید در شورای عالی مسکن که هر دو ماه یک بار تشکیل شود 

حضور پیدا کند و در این شورا مشکل راحل کنند.

به دنبال ارسال لایحه دولت برای اصلاح قانون بودجه: رییس کمیسیون عمران:

 جنجال بازگشت  قیمت ها 
به شهریور 1400 ادامه دارد!

 هیچ کسی از قیمت نهایی
 واحد های  نهضت ملی خبر ندارد

نوده فراهانی رییس اتاق اصناف تهران با بیان اینکه 
۶۰ درصد اقتصاد که بخش غیر مولد را تشــکیل 
می دهند، مالیات نمی دهند، گفت: تراکنش های 
بانکی یک فعال صنفی نمی تواند نشــان دهنده 

درآمد بالای آن فرد باشد.
قاســم نوده فراهانی رییس اتاق اصناف تهران در گفتگو با 
بازار گفت: با توجه به رکود حاکم بر بازار خواســته ما از سازمان 
امورمالیاتی این است که در بر اساس واقعیت های امروز اقتصاد و 
جامعه مالیات پرداختی اصناف را تعیین کند. با توجه به شرایط این 
روزهای بازار نباید مالیات سال های گذشته ملاک تعیین مالیات 
امسال قرار گیرد. بهتر است که مالیات بر درآمد مبنای محاسبه 
مقدار مالیات پرداختی باشد البته در این خصوص هم مشکلاتی 

وجود دارد که باید اصلاح شود.
او با تاکید بر اینکــه تراکنش هایی که با کارت خوان ها انجام 
می شود، نمی تواند به عنوان سندی برای مالیات اصناف درنظر 
گرفته شود، ادامه داد: همه موارد این تراکنش ها منشا درآمدی 

ندارند و اعتراض ما در این رابطه نیز بر همین مبنا است. بر اساس 
بررسی های انجام شده حدود ۷۰ درصد از این تراکنش ها مربوط 
به کسب و کار بوده و مابقی تراکنش ها به نوعی شخصی بوده 
یا درآمدی از محل این تراکنش نصیب فعال صنفی نشده است.

رییس اتاق اصناف تهران در توضیح ادعای خود گفت: به عنوان 
مثال یک تعمیرکار خودرو، برای انجام خدمت خود، از حسابش 
قطعات یدکی را خریداری می کند و بعد مالک خودرو این هزینه 
را برای تعمیرکار خود واریز می کند، بنابراین این تراکنش خرید 
قطعات، برای تعمیرکار خودرو منشا درآمدی نبوده، که بخواهد 
برای آن مالیاتی پرداخت کند، در اصناف و رســته های شغلی 
مختلف این موضوع به انحاء گوناگون وجود دارد که باید تکلیف 
این موضوع نیز روشــن شود. یا در بسیاری موارد فعال صنفی 
برای پاس کردن چک های خود ناچار اســت که از همکاران 
خــود قرض بگیرد و بعد از مدتی باید این قرض را پس بدهد. 
اما در برخی موارد چنین بده بســتان هایی هم به عنوان درآمد 
محسوب می شود.رئیس اتاق اصناف تهران با بیان این جمله 

که »چرا اخذ مالیات برای یک دست فروش اینقدر شفاف است، 
اما برای مشاغل پردرآمدی مانند پزشکی خیر؟« گفت: بر اساس 
آمار اعلامی بیش از ۶۰ درصد اقتصاد ایران که بخش غیر مولد 
اقتصادی را تشکیل می دهند، ریالی مالیات نمی دهند، اما متاسفانه 
تلاش کافی برای دریافت مالیات از بخش صورت نمی گیرد. 
این در حالی اســت که دولت برای تامین هزینه های خود باید 
از بنگاه هایی که فرار مالیاتی دارند، یا غیر شفاف و خاکستری 

هستند، مالیات بگیرد، نه اینکه بخواهد به سایر بخش های شفاف 
برای پوشش هزینه های خود فشار بیاورد.

کاهش ۲۵ درصدی تقاضا در بازار
رییس اتاق اصناف تهران در بخش دیگری از سخنان خود هم 
درباره وضعیت عرضه و تقاضا در بازار گفت: قیمت ها نسبت به 
دو ماه پیش که جهش یکباره ای را شاهد بودیم، تقریبا تغییری 
نکرده و شرایط در بازار آرام است.او با بیان اینکه کمبود در هیچ 
یک از گروه های کالایی نداریم، ادامه داد: رشد قیمت ها موجب 
شده که تقاضا در بازار نسبت به گذشته ۲۰ الی ۲۵ درصد کاهش 
پیدا کند. این کاهش تقاضا در شرایطی است که هزینه هایی 
همچون اجاره مغازه به شدت بالا رفته و بسیاری از کسبه قادر به 
پرداخت اجاره های سنگین نیستند. جدای از این هزینه دستمزد 
حدود ۵۷ درصد افزایش یافت و کرایه های حمل و تعرفه آب 
و برق و گاز حسابی بالا رفته است.به گفته نوده فراهانی، بیشتر 
صاحبان ملک مصوبات ستاد ملی کرونا را اجرا نمی کنند و به 
همین دلیل بسیاری از کسبه ناچار به تحویل دادن مغازه های 

خود شده اند. متاسفانه رشد شدید قیمت اجاره بها موجب شده که 
بسیاری از مغازه دارها دست فروش شوند.

تعداد دست فروشان هر روز بیشتر از دیروز
او مــی گوید: هر روز بر تعداد دســت فروشــانی که در کنار 
خیابان ها بساط پهن می کنند، افزوده می شوند. بخشی از این 
دســت فروش ها مغازه دارها بودند و این کار شغل اصلی آنها 
محسوب می شود و از این طریق امرار معاش می کنند. بخشی 
هم افرادی به دست فروشی به عنوان شغل دوم خود نگاه می 
کنند. به طوری که بعد از اینکه از سر کار خود بازمی گردند به امید 

کسب روزی، مشغول دست فروشی می شوند.
این فعال صنفی که معتقد است فعالیت دست فروشان باید در 
کلان شهرهایی به خصوص تهران هر چه سریع تر سامان دهی 
شــود، ادامه داد: در حال حاضر مغازه دارها به شدت با مشکل 
مواجه شــده اند. چراکه مجبور هستند در یک شرایط نابرابر با 
دست فروشانی که نه هزینه اجاره دارند و نه حتی مالیات و پول و 

آب و برق پرداخت می کنند، رقابت کنند.

از دست فروش مالیات می گیریم از پزشک نه
رییس اتاق اصناف تهران:
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